

رصد البحث تدخل السلطة التنظيمية في شأن إحداث التظم أو تعديلها يتم بحكمة بالغة، فهي تسعى إلى البناء في ثؤدة لا بطريقة الهدم التامل، تم الإنشاء المجيد، وهو بناء يستهدف المحافظة على الثروة الفقهية والتنظيمية، لم يتولى علاج ما كشفت عنه مواطن الخلل، وبعد أن يرصد صعوبات التطبيق التي واجهت الأنظمة الملغاة، يسعى إلى تعديلها، مستهدفا تحقيق غايات متلي لهذه الأنظمة حيث كشفت التعديلات تدخل المنظم لعلاج ما أصاب الأنظمة الأساسية من عقبات عند التطبيق، وجميع هذه التعديلات من الشريعة الإسلامية، باعتبارها أساس الحكم في البلاد، ولم تخرج هذه التعديلات عنها ولا عن مقاصدها العامة روحا ولا نصاً، فالشريعة الإسلامية صالحة لكل زمان ومكان، فأدرك النظام الجديد أهمية استقلال القضاء، وأنه يرتبط باستقلال القاضي، فكفل حماية خاصة للقاضي من السلطة التنفيذية، ومن الخصوم، فأبقى من النصوص ما يؤيد ذلك الاستقلال، وألغى نصوصا تنقص ذلك الاستقلال، وألغى النظام الجديد اللجان الإدارية وشبه القضائية، وأكد فكرة المحاكم المتخصصة لتشعب العلوم، ولعند أطرافها، وعالج نظام ديوان المظالم الجديد ما كان ينقل كاهله بما يخرج عن طبيعته كهيئة قضاء إداري، فنزع عنه اختصاصه ينظر الدعاوى الجزائية عامة، وعالج خلاا كشف عنه التطبيق العملي لتنفيذ الأحكام، وأفرد له المنظم نظام مستقلا، كما خصص للتنفيذ في مسائل الأحوال الشخصية بالنص على أن تنفذ الأحكام الصادرة بحضانة الصغير، وحفظه، والتفريق بين الزوجين، ونحو ذلك مما يتعلق بالأحوال الشخصية جيرا

كما اجتهد المنظم في شأن ترتيب المحاكم، تحقيق العدالة تكفل مراجعة الأحكام، فجعل التقاضي على درجتين كأصل عام، ثم جعل محكمة عليا تمثل قمة القضاء العام العادي)، ومحكمة عليا تمثل قمة القضاء الإداري)، وهو اجتهاد تسخ به النظام القديم التقاضي على درجة واحدة كأصل عام، تبسيط الإجراءات وتيسير سبل التقاضي بتوحيد طرق رفع الدعاوى والطعون، ليجنب المتقاضين خطر القضاء بالبطلان، كما استحدثت كثيرة من النصوص التي تكفل سرعة الفصل في المنازعات القضائية، ووضع الضوابط التي تكفل ضبطها، ومنع الدعاوى الكيدية بما وضعه من قيود مستحدثة على دعاوى الحسبة، كما أخذ بالاجتهادات الفقهية الشرعية والنظريات الحديثة في شأن البطلان واجتهاد المنظم، ومن الاجتهادات التي نسخت غيرها: النص على حق المرأة في المسائل الزوجية، والحضانة، والزيادة بالخيار بين إقامة دعوها

في بلدها، أو في بلد المدعى عليه

وأبرز اجتهادات المنظم في استحداثه حق قاضي التنفيذ إذا ادعى المدين الإعسار، وظهرت قرائن على إخفائه لأمواله، بحسبة مدة لا تتجاوز خمس سنوات
كما عالج المنظم نظام التحكيم تفصيلا باعتباره من وسائل حسم المنازعات، فلسخ به إجراءات سابقة

This research observes that the intervention of regulatory authority in the creation of systems or modifying them is very wisely. It is seeking to build in unhurried way, not in a comprehensive demolition then the new construction. It is a construction that aims at maintaining the jurisprudence and organizational wealth and shall treat what was revealed by the glitches. After it determines the application difficulties, which has faced the cancelled systems, it seeks to modify them, targeting to achieve the optimal goals for these systems. The amendments revealed the organizer's intervention to treat the obstacles that faced the platforms during the application. All these amendments are from the Islamic Sharia (laws) as it is the basis of governance system in the country. These amendments didn't go out from it or its public purposes, either in essence or in text. Islamic Sharia (laws) valid for every time and place. The new system realized the importance of the independence of the judiciary, and it is related to the independence of the judge. Thereby it ensures a special protection to the judge from the executive authority and opponents. It retained the texts that supported this independence and canceled texts which decrease it. The new system also canceled the administrative and quasi-judicial committees. It confirmed the idea of specialized courts because of the

complexity and multilateralism in knowledge. It addressed the new Board of Grievances system from the obstruction that directed it away from its nature as an administrative judiciary. It took away his competence in dealing with the criminal cases in general. It addressed the flaws revealed by the practical application of the implementation of the verdicts. The organizer also singled an independent system for it. It has also allocated a text for the implementation in matters of personal status. These judgments which deal with the child's custody and the divorce between couples, and so on, which regard to personal status must be executed by force. The organizer did his best in the order of courts for achieving justice which ensure the review of the verdicts ,making adjudication on two degrees as a general principle. Then it makes a supreme court represents the general(normal) judicature summit and a supreme court represents the (administrative) judicature summit.It is a conscientiousness in which the old system copied the adjudication on one degree as a general principle, simplifying the procedures and facilitating methods of litigation by unifying the methods of raising lawsuits and appeals to avoid the elimination of invalidity risk for litigants. It has also developed a lot of texts that ensure prompt settlement of litigation and put controls that ensure its accuracy. It also prevented malicious actions with some new restrictions on Hisbah suits. It also took the jurisprudence of the jurisprudential legitimacy and modern theories regarding nullity and the efforts of the organizer. The jurisprudence that copied the others is the text about the woman's right in marital issues, custody and increase by choosing between establishing her claim in her country or in the country of the defendant. It highlighted

the regulator's jurisprudence in the addition that introduced the execution judge's right to conceive the debtor for a period not exceeding five years if he claimed insolvency and an evidence of his hidden money .appeared

The organizer also addressed the system of arbitration in details as a mean of resolving disputes ,so he copied some previous procedures